
Felles vestnordisk fiskeriplattform
Island, Grønland og Færøyene 
drøfter en felles forvaltning av 
fiskeressursene. Det er Vest-
nordisk Råd som setter dette 
på dagsorden denne uka.

– For at vi skal kunne få en 
felles forvaltning, er det avgjø-
rende at landene blir enige om 
hvordan kvotene skal fordeles 
mellom disse tre nasjonene, 

sa forsker Helle Siegstad fra 
Grønlands Naturinstitutt.

Hun tok særlig for seg kveite, 
torsk, rødfisk og lodde som fel-
les bestand mellom disse tre 
landene.

Temaene som drøftes, kunne 
like gjerne ha vært norske 
fiskeritema: eierforhold, opp-
sigelsesfrist på kvoteandeler, 

begrensninger i eierskap til 
kvoteandeler, landingsplikt 
og skillet mellom kystnært og 
havgående fiskeri.

Seniorrådgiver Åsmundur 
Gudjonsson i Nordisk Minister-
råd, svarte klart nei på spørs-
målet om hans organisasjon 
kan være med på å påvirke EUs 
utforing av en ny felles fiskeri-

politikk. – Utfordringen ligger 
i at EUs fiskeripolitikk direkte 
påvirker Danmark, Sverige, 
Finland og Åland, men bare 
indirekte påvirker Færøyene, 
Island, Grønland og Norge. I 
tillegg må det tas høyde for 
at de nordiske EU-landene i 
mange tilfeller ikke er enige 
om innholdet i EUs fiskeripoli-

tikk, sa Gudjonsson. Han la til 
at Nordisk Ministerråd prøver 
å påvirke EUs fiskeripolitikk, 
blant annet gjennom minister-
møter og fiskerikonferanser i 
det nordiske samarbeidet.

Konferansen har over 40 
deltakere anført av fiskerimi-
nistrene i de tre vestnordiske 
landene.

Jon Eirik Olsen
Harstad

– Vi har et berettiget håp om 
å finne den silda vi «mangler». 
Men de akustiske målingene 
fra det siste 
toktet gir fort-
satt grunn til 
b e k y m r i n g , 
sier Loeng.

Han er an-
svarlig for 
forskning og 
rådgivning når 
det gjelder be-
standene i Norskehavet. Etter at 
akustikk-tallene fra den norske 
delen av det internasjonale nor-
skehavtoktet tidligere i år viste 
foruroligende lave bestandstall 
for nvg-silda, har forskerne nå 
regnet videre på tallene fra 
samtlige fire deltakende land.

40 prosent ned
– Og vi sitter igjen med det 
samme inntrykket; de akus-
tiske målingene viser betyde-
lig mindre sild enn vi hadde 
ventet. Nærmere bestemt er de 

forventede 9-10 millioner tonn, 
nå beregnet til 5,8 millioner 
tonn. Det er en nedgang på 40 
prosent, sier Loeng.
– Men jeg vil understreke at 
dette bare er basert på de akus-
tiske målingene. I de ordinære 
bestandsberegningene kommer 
flere andre viktige faktorer inn 
i bildet, og vi frykter også at det 
kan være metodiske problemer 
med akustikk-målingene. Silda 
sto i enkelte områder høyt i ha-
vet og svært spredt – og deler 
av bestanden kan ha oppholdt 
seg i områder der vi ikke var. 
Her er med andre ord såpass 
mange feilkilder at jeg ikke vil 

trykke inn alarmknappen nå, 
understreker Loeng.

«Akutt-forskning»
I stedet opprettholder Havfors-
kningsinstituttet sin planlagte 
«akuttinnsats» i sildeforsknin-
gen. Forskningsprogrammet 
for sommeren er lagt om, slik 
at et forskingsskip fra begyn-
nelsen av juli kommer til å 
bruke fem uker på å lete et-
ter forklaringen på nvg-sildas 
«forsvinngsnummer». Først 
mot slutten av august – like før 
høstsesongen i fisket starter – 
regner forskerne med å kunne 
ha ny informasjon på bordet.
– Og da regner jeg ærlig talt 
med at ting ser mer normale 
ut. Det kan selvfølgelig ha vært 
spesielt stor dødelighet i deler 
av bestanden, men vi ser ikke 
noen nærliggende forklaring 
på noe slikt. Det er også spe-
sielt at det hovedsakelig er 
2002-årsklassen vi mangler i 
de akustiske undersøkelsene. 
Dette er en viktig stor årsklasse 
med sild på rundt 30-34 cm – og 
vi går i det lengste ut fra at vi 
finner igjen denne silda, sier 
Loeng.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77059022

Fortsatt 
uro over
NVG-silda

FORSVUNNET: Havforskerne finner ikke all den nvg-silda de håper og tror skal være ute i Nor-
skehavet akkurat nå. Særlig 2002-årgangen glimrer med sitt fravær på de akustiske målingene 
så langt. ARKIVFOTO: BJØRN TORE FORBERG

Fakta: Nvg-silda
Det internasjonale forsknings-QQ

toktet i Norskehavet i mai ga 
indikasjoner på at den forven-
tede nedgangen i bestanden av 
nvg-sild var betydelig større en 
ventet.

I ettertid er sildemålinger QQ

fra de øvrige deltakerne på det 
internasjonale toktet - Færøy-
ene, Island og EU - samlet inn. 
Indikasjonene er de samme som 
de norske forskerne så.

– De akustiske målin-
gene viser betydelig 
mindre sild enn vi 
hadde ventet. Nær-
mere bestemt er de 
forventede 9-10 mil-
lioner tonn, nå beregnet 
til 5,8 millioner tonn, 
sier Harald Loeng ved 
Havforskningsinstituttet.

z nvg-silda

Harald 
Loeng

Vi går i det lengste  ”ut fra at vi finner igjen 
denne silda
Harald Loeng, 
Havforskningsinstituttet

NYHETER Olje: I denne avisutgaven har vi gjort et dypdykk i temaet olje og miljø . 
Sakene speiler ulike sider av temaet og handler om både nåværende status 
og hvilke utfordringer vi står overfor i framtiden. God lesing!

Soppsjukdom 
truer NVG-silda

Gunnar Grytås
Tromsø

Samtidig som lunde-reir i Lo-
foten og ellers på kysten ligger 
tomme og forlatt, fikk fiskeri-
næringa sitt føre var-varsel på 
Norges Sildesalgslags møte i 
Tromsø på fredag.

På samme 
tid i fjor var alt 
bare velstand 
da et økosys-
tem-tokt målte  
10,6 millioner 
tonn  i bestan-
den av norsk 
v å r g y t e n d e 
sild.  Kvoten for 
2010 ble satt til 1,5 millioner 
tonn i et samarbeid mellom 
fem kyststater som har vært 
forvaltningsmessig suksess. 
Men på toktet i år er det fun-
net vesentlig mindre.

– Vi finner ikke den silda som 
skal være der. Vi hadde forven-
tet betydelig mer. 

Noe skjer i Norskehavet uten 
at vi helt kan forklare det, men 
vi liker ikke det vi ser, sa fors-
kningssjef Ole Arve Misund 
som trakk fram ei mulig år-
sak.

Sildesopp
– Vi har funnet sild med sopp 
på, og dette er den samme 
sjukdommen som for noen år 

siden reduserte bestanden av 
islandssild med 40 prosent på 
et par år. Vi registrerte også 
sjukdommen i Norge tidlig på 
90-tallet, forteller Misund til 
FiskeribladetFiskaren.

Dette tilfellet førte til at gjen-
oppbygginga av NVG-bestan-
den tok noe lenger tid enn den 
ellers ville tatt. Fisketrykket 
måtte reduseres i noen år for 
at dødeligheten ikke skulle bli 
for stor.

Færre larver
Larvemålingene fra Møre-
kysten til Træna og Lofoten/
Vesterålen kommer opp med 
indekser som viser at det er 
mindre med larver i 2010 enn i 
2007 og 2008, mens målingene 
mislyktes i fjor.

Men det kan også være andre 
årsaker til det i år var lite NVG-

sild i områder der den tidligere 
har gått i tette stimer. Silda har 
også stått djupere, noe som 
kan forklares med at plankto-
net den beiter på går på 3-400 
meter dyp. 

Samtidig understreker Mis-

und at til tross for de nye må-
linger er det fortsatt en stor gy-
tebestand av sild i Norskehavet. 
Fisken er i god kondisjon, og det 
er ingen tegn til at den indivi-
duelle veksten har avtatt.

Fast på advarsel
– Om det viser seg at bestan-
den går det ned, er det i alle fall 
ikke mindre grunn til å ta vare 
på det vi skal bygge på videre. 
Våre anbefalinger om ikke å 
åpne for leteboring på Møre og 
Lofoten/Vesterålen står fast, 
sier Misund.

15. juni kommer rapporten 
der næringa vil få tallene 
på bordet. Før det skjer vil 
Havforskningsinstituttet gå 
gjennom metodikken på nytt. 
Sammen med forskere fra EU, 
Island og Færøyene som også 
har deltatt i toktet vil alt av data 
bli sammenstilt og analysert på 
nytt. Det er også en mulighet for 
at estimatet kan justeres opp. 

To ganger før
To ganger før har estimatet gitt 
en reduksjon i bestanden på 20 
prosent. Begge ganger endte 
den endelige bestandsbereg-
ningen, som inkluderer fangst-
data og andre indekser, med en 
økning i gytebestanden.

Årsakene til årets nedgang 
kan være flere. Det kan være 
at sildebestanden har hatt en 
større naturlig dødelighet fra 
2009 til 2010 enn forventet, men 
det kan også være at endringer 
i vandringsmønster og adferd 
kan forårsake en slik reduksjon 
i mai-estimatet.

Urolige forskere
Måten den dårlige nyheten ble 
presentert på bekrefter at silde-
forskerne er urolige. Samtidig 
som Misund holdt sitt foredrag, 
sendte Havforskningsinstitut-
tet ut ei pressemelding. Et 
viktig signal ligger også i at 

TRUER: En soppsykdom kan true NVG-silda - føre-var signalet kom fra Havforskningsinstituttet på sildelagets møte i Tromsø fredag. ILL.FOTO: 

Havforskerne finner 
på langt nær så mye 
sild i Norskehavet som 
forventet. Det kan bety 
kraftige kvotekutt i åra 
som kommer. Årsaka 
kan være en soppsjuk-
dom på en av verdens 
største fiskestammer. 

z Bestand Advarsel - mindre sild enn antatt

Ole Arve 
Misund

Om det viser seg  ”at bestanden går det 
ned, er det i alle fall 
ikke mindre grunn til 
å ta vare på det vi skal 
bygge på videre. Våre 
anbefalinger om ikke å 
åpne for leteboring på 
Møre og Lofoten/Vest-
erålen står fast
Ole Arve Misund

forskningsinnsatsen trappes 
opp på svært kort varsel.

Økosystemtoktet i Norskeha-
vet i juli blir utvidet med 14 da-
ger for å lage et nytt estimat for 
størrelsen på NVG-silda. Her vil 
to innleide snurpefartøy delta. 
Om det nye juli-toktet bekrefter 
resultatene fra mai, vil arbeidet  
starte med å planlegge en ny 
bestandsmåling til høsten og 
kommende vinter.

gunnar.grytås@fbfi.no
Telefon: 77 66 56 87

Silda fort-
satt viktig
Etter flere år med kvoter på 
rekordhøyt nivå var norske 
sildefiskere klar over at det 
ville komme en nedtur. Derfor 
må prisen opp.

– Så sant det ikke blir en 
svært dramatisk reduksjon 
i kvoter og fangster, trenger 
ikke reduksjonen i verdi på 
NVG-silda bli 
så dramatisk. 
Vi har sett 
ofte før at når 
landingene 
går ned, så 
går prisene 
opp.

Det sier 
direktør 
Johannes Nakken i Norges 
Sildesalgslag.

Han tror det er mulig å øke 
sildeprisene på første hånd 
med opptil 75 prosent uten 
at noen av dagens markeder 
vil falle ut. Nakken viser til at 
NVG-silda i dag er svært et-
terspurt. Det blitt jobbet godt 
i mange markeder, og at det 
skal litt til før prisen skrem-
mer bort kundene.

– Det nyeste markedet; 
Nigeria er kanskje det som vi 
lettest kan miste. Om prisene 
går opp til seks kroner kiloet 
slik vi hadde for noen år siden, 
kan nok det skje. Men jeg tror 
ikke vi kommer høyt en gang 
til, sier Nakken.

I 2009 var snittprisen for 
NVG-sild til konsum kroner 
2,52 – 30 øre mindre enn året 
før.

Problemet med at det blir 
mindre sild er først og fremst 
at det gir mindre råstoff til 
den pelagiske industrien. 
Her mener Nakken at et mer 
stabilt loddefiske i noen år 
framover blir viktig. Han tror 
likevel ikke på at det vil gi 
grunnlag for bygging av ny 
industri i Finnmark.

– Først og fremst fordi vi 
har en flåte som både er mer 
mobil enn noen gang, og 
bedre utstyr for å ta vare på 
kvaliteten. 

Loddefangstene fra Finn-
mark og Barentshavet vil nok 
først og fremst bli et viktig 
supplement for industrien 
fra Troms og sørover, sier 
Nakken.

Johannes 
Nakken
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Få: Oljeutbygging i Lofoten og Vesterålen gir ikke så mange lokale arbeids-
plasser som folk har håpet på. Bare 9 prosent av ringvirkningene ved en 
oljeutbygging i Lofoten og Vesterålen kommer lokalt, viser en fersk rapport.

Adgangsnekt: Sist uke nektet Marokko 13 representanter fra Europapar-
lamentet å dra til Vest-Sahara. De ville undersøke i hvilken grad lokalbefolk-
ningen saharawiene drar nytte av fiskeriavtalen med EU.

TRUER: En soppsykdom kan true NVG-silda - føre-var signalet kom fra Havforskningsinstituttet på sildelagets møte i Tromsø fredag. ILL.FOTO: 

Fakta: NVG-sild
En av verdens største, og QQ

Norges suverent største, fiske-
bestander. De siste tre åra har 
gytebestanden blitt målt til mel-
lom 13 og 11 millioner tonn.

Vandrer mellom Norske-QQ

havet,  kysten av Norge og 
Barentshavet. Forvaltes av fem 
parter(land): EU, Russland, 
Island, Færøyene og Norge.

Kvoten for 2009 var på 1,643 QQ

mill tonn. Av dette fisket Norge 
1,002 mill tonn.

I fjor var førstehåndsverdien QQ

av nesten 1,1 mill tonn NVG-sild 
som ble omsatt i Norge nesten 
2,7 milliarder mot 2,9 milliarder 
året før.

Plankton-forklaring?
– Manglende mattilgang 
der nvg-silda tradisjonelt 
beiter, kan være en mulig 
forklaringsmodell for hvorfor 
våre målinger antyder en 
bestandsnedgang, sier Harald 
Loeng, som er Havfors-
kningsinstituttets ansvarlige 
for rådgivning og forskning 
når det gjelder bestandene i 
Norskehavet.

Toktet som har gitt de 
negative signalene som nå 
presenteres fra havforskerne, 
har foruten nvg-silda, også 
sett på planktonsituasjonen 
i Norskehavet. Forskerne 

har over tid påvist nedgang 
i planktonmengdene her, og 
dermed i neste omgang min-
dre mat tilgjengelig for blant 
annet sildebestanden. 

Det er knyttet stor spenning 
til denne plankton-situasjo-
nen, som direkte og indirekte 
har store konsekvenser for 
viktige bestander. Om 
plankton-nedgangen skyl-
des beitepress fra de store 
pelagiske bestandene, eller 
andre årsaker – for eksempel 
klima/miljø – er foreløpig ikke 
avklart.

– Plankton-målingene fra 

det internasjonale Norskehav-
toktet er det for tidlig å si noe 
om. Her må det først gjøres et 
tidkrevende etterarbeid fra 
de fire forskningsfartøyene 
som var med, og planen er at 
vi skal ha på plass alle data 15. 
juni, sier Loeng.

Det samme perspektivet 
har han også på nvg-silda. 
Den «bekymringsmeldingen» 
som nå er presentert, baserer 
seg foreløpig bare på målin-
gene som forskningsskipet 
«G.O. Sars» har gjort. Bildet 
kan endre seg allerede når 
forskningsresultatene fra EU, 

Island og Færøyene foreligger.
Havforskningsinstituttet 

understreker derfor at dagens 
resultater er foreløpige. Men 
samtidig viser den opptrap-
pingen av sildeundersøkel-
sene instituttet nå varsler, at 
prioriteringene nå endres. 
Ved årsskiftet valgte Hav-
forskningen å kutte ned på 
nettopp sildeforskningen – 
med den begrunnelse at man 
hadde god oversikt over en 
solid nvg-bestand.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77059022

Lodda: lyspunkt i Barentshavet
Samtidig som flere fiske-
bestander i Norskehavet er 
under press, finnes det lys-
punkt i Barentshavet. Først og 
fremst handler det om lodda.

– Etter en periode med av og 
på-fiske tror vi det er grunn-
lag for loddefiske i årene som 
kommer. Det er lenge siden 
det er observert lag med død 
lodde på strendene i Varan-

ger-fjorden, og det er et godt 
tegn, sa forskningsdirektør 
Ole Arve Misund på repre-
sentantskapsmøtet til Norges 
Sildesalgslag.

Ei viktig årsak til de store 
svingningene i loddebestan-
den er det harde beitepresset 
det i perioder er utsatt for, 
blant annet fra sild når de to 
pelagiske bestandene støter 

sammen. Om det går tilbake 
med NVG-silda vil beitepres-
set avta og loddefisket relativt 
sett få større økonomisk 
betydning.

I tillegg til beiting fra sild, 
har lodda også vært viktig 
føde for torsken. Sjøl om den 
fortsatt forsyner seg godt, er 
det ikke verre enn at Misund 
er nokså sikker på at det vil 

komme en anbefaling om 
loddefiske til vinteren etter et 
nytt tokt som skal gjennomfø-
res i oktober.

– Vi ser at torsken er ikke 
like avhengig av lodde som 
vi trodde før. Den søker mot 
kaldere vann lenger nord i 
havet enn lodda, og der beiter 
den på krill og ampipoder, sa 
Misund.

Bortsett fra lodda var det 
bare veksten for tobisbestan-
den som var egnet til å glede 
sildesektoren i norsk fiske-
rinæring. Her tok Misund 
sjølkritikk for at forskninga 
sine anbefalinger ikke har 
tatt hensyn til geografiske va-
riasjoner rundt om i Norske-
havet. Dette har paradoksalt 
nok ført til hardere fiske. Nå 
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I ganske nær fortid har 
forskerne to ganger vært i 
samme situasjon som nå. I pe-
rioden 2004 til 2005 viste de 
akustiske målingene lave be-
standstall som senere kunne 
justeres opp til forventet nivå. 
Og det samme skjedde i 2007-
2008. Men en viktig forskjell 
var ifølge Harald Loeng at 
man da hadde et minus på 20 
prosent – denne gangen viser 
målingene 40 prosent.
Han understreker imidlertid 
at forskerne i høyeste grad 
tar situasjonen på alvor. Både 
med den ekstraordinære fors-
kningsinnsatsen i sommer, og 
gjennom videre bearbeiding 
av forskningsdata som alle-
rede er samlet inn. Det dreier 
seg blant annet om matsi-
tuasjonen for sild og andre 
bestander i Norskehavet.

Presisering: Forskerne under-
streker imidlertid at de innsam-
lede data utelukkende dreier 
seg om akustiske målinger, og at 
det kan være mange årsaker til 
de tallene som er framkommet. 
Derfor iverksetter man nå et 
ekstraordinært forskningstokt til 
sommeren for å skaffe fram mer 
data om nvg-silda.

Akustisk måling

Skjedd før
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